
آنقدر مرد هستم که به مردم راست بگويم
 نايب قهرمان پرتاب ديسک المپيک لندن 
که در المپيک ريو نمايش نااميدکننده اي 
داشت، به ايران برنگشت تا با توجه به پرونده 
قضايي اش شايعاتي مبني بر برنگشتن او قوت 
بگيرد. احسان حدادي که در حال حاضر در 
آلمان به سر مي برد پس از چند روز، سکوتش 
را شکست و گفت: »دلگيرم از حرف هايي که مي شنوم. هشت ماه با وجود 
مصدوميت در گرما و سرما تمرين کردم تا خاطره خوب المپيک لندن را 
تکرار کنم، ولي نشد. آنقدر مرد هستم که به مردم کشورم راست بگويم 
و بهانه نياورم که باخته ام. بابت شکستم که باعث ناراحتي مردم کشورم 
شد، عذرخواهي کردم، اما من اگر رفتني بودم بعد از مدال نقره المپيک 
لندن و بازي هاي آسيايي مي رفتم. من جايي نخواهم رفت تا دوباره مدال 

خوشرنگ طلا را براي کشور عزيزم کسب کنم.«

موفقيت در المپيك نگاه المپيكي مي خواهد
المپيک، بزرگ ترين رويداد ورزشي دنياست که کسب هرگونه موفقيت و 
مدالي در آن افتخاري بزرگ براي هر ورزشکار و کشور به حساب مي آيد. 
اين رويداد با رسيدن به اختتاميه، معنا و مفهومي ديگر مي يابد و خيلي زود 
به دفترچه کسب تجربيات و نت برداري از نقاط ضعف و قوت ورزشکاران 
و تيم هاي ورزشي کشورهاي حاضر در آن تبديل مي شود. از همين رو هم 
هست که بعد از پايان رقابت هاي المپيک، همواره شاهد تغييرات عمده در 

پيکربندي تيم هاي ورزشي سراسر دنيا هستيم. 
المپيک، يک محک جدي ورزشي است. محک کل ورزش کشورها نه يک 
رشته خاص و فرصتي براي ارزيابي و شناخت ضعف ها براي برطرف کردن 
آن و قوت ها براي پرداختن به آن. اهميت بازنگري دقيق ورزش��ي بعد از 
المپيک و شروعي براي يک بازسازي تازه براي کشورهاي موفق و مطرح 
در اين رقابت ها همواره به اندازه کسب سهميه حضور در بزرگ ترين رويداد 
ورزشي کشور اس��ت. به طوري که بعد از پايان اين رقابت ها بي هيچ گونه 
اتلاف وقتي، خود را آماده يک شروع تازه و دوباره مي کنند و در اين راستا، 
ديگر موفقيت يا عدم موفقيت در المپيک هم اهميت چنداني ندارد، چراکه 
اگر المپيک موفقي را پشت سر گذاشته باشند، به دنبال موفقيت هايي بهتر 
و بيشتر هستند و در اين خصوص برنامه ريزي و هدفگذاري مي کنند و اگر 
هم المپيک ناموفقي را داشته باشند، براي جبران ناکامي ها فکري کرده 
و به دنبال موفقيت در چهار سال آينده خواهند بود. نوع نگاهي که باعث 
موفقيت هرچه بيشتر کشورهايي مي شود که همواره در رتبه هاي بالاي 
جدول رده بندي اين رقابت ها قرار دارند. به طور مثال، تيم ملي بسکتبال 
امريکا، بلافاصله بعد از المپيک ريو، بي توجه به قهرماني در اين رقابت ها 
کادر فني خود را براي يک بازسازي اساسي تغيير مي دهد. اتفاقي که نظير 
آن را همواره در بازنگري کش��ورهايي چون امريکا، چين،  روسيه و ديگر 
کشورهاي موفق در المپيک مي بينيم. نوع نگاهي که نشان از يک هدف 
بلندمدت براي بازنگري و بازسازي هرچه بهتر براي المپيک بعدي را دارد. 

اتفاقي که البته در ايران هرگز شاهد آن نبوده ايم!
اين نگاه مهم که مي تواند نقش پررنگي در موفقيت هاي ورزشي المپيک 
داشته باشد، در ايران هرگز مورد توجه قرار نمي گيرد و همواره مسئولان 
تا مدت ها بعد از پايان اين رقابت ها، در خواب مدال ها و عنوان هاي کسب 
شده به خواب مي روند. آنچه که بعد از المپيک ريو نيز مثل هميشه شاهد 
آن بوديم. ورزش ايران برخلاف کشورهاي موفق در المپيک، هنوز در خواب 
هشت مدالي است که ورزشکاران اعزامي ايران به برزيل با خود به سوغات 
آورده اند. حرف ديگري هم اگر باشد، مثل بحث تکواندو که نقل محافل 
است، ربطي به مسائل فني ندارد و جز درگيري هاي شخصي و حاشيه اي 
نيست که به آن پرداخته مي شود. درحالي که درست همين امروز زمان 
يک بازنگري کلي و غربالگري براي موفقيت در چهار سال بعدي است اگر 
نمي خواهيم 12 مدال لندن که در ريو به هش��ت مدال کاهش يافت، در 

المپيک 2020 نيز با کاهشي چشمگير مواجه نشود!
المپيک فرصتي براي محک زدن ورزش هر کشوري به حساب مي آيد و 
در اين بين موفقيت از آن، آنهايي است که بتوانند از اين فرصت طلايي به 
نحو احسن استفاده کرده و با شناسايي نقاط ضعف و قوت خود، آينده اي 
روشن را براي رقابت هاي بعدي به تصوير بکشند. نه آنهايي که در باد اندك 
موفقيت به دست آمده مي خوابند و زماني تصميم به بيداري مي گيرند که 
رقابت هاي بعدي از راه رسيده و باز هم فرصتي اندك براي طي کردن مسير 
موفقيت باقي است و در اين زمان کم، مثل هميشه نمي توان شاهکاري 
خلق کرد. نوع نگاه ورزش ايران درست به همين شکل است، يعني هرگز 
بعد از المپيک تصميم به يک بازنگري و بازسازي اساسي نمي گيرد و گامي 
براي جبران ناکامي ها و تکرار موفقيت ها برنمي دارد و ترجيح مي دهد در 
رؤياي اندك رهاوردي که داشته به خواب برود و از همين روست که نه فقط 
نمي تواند موفقيت هاي قبلي را تکرار کند که بايد شاهد پس رفتي فاحش 
باشد. درست مثل تفاوتي که از المپيک لندن تا ريودوژانيرو شاهد بوديم 
و نتيجه يک نگاه اشتباه بود. نگاهي که اگر خواستار موفقيت در المپيک 
بعدي هستيم، بايد آن را تغيير دهيم. در واقع موفقيت در المپيک، نگاهي 
المپيکي مي خواهد. آن هم درست از همين امروز و بدون هيچ گونه اتلاف 

وقتي، نه از چند ماه مانده به المپيک و با شعارهاي بي عمل!

دلگرمي معاون اول رئيس جمهور به كرش:
دولت براي صعود به جام جهاني حامي تان است  
در آستانه بازي اولين بازي تيم ملي فوتبال كشورمان در انتخابي جام 
جهاني روس�يه، ديروز معاون اول رئيس جمهور به تمرين تيم ملي 
فوتبال رفت و گفت دولت حامي كرش است، سرمربي پرتغالي هم كه 
صعود به جام جهاني را مانند فتح قله اورست عنوان كرد و گفت با حضور 
معاون اول رئيس جمهور، وظيفه تيم ملي فوتبال سنگين تر شده است. 
شاگردان کرش در حالي خودشان را براي بازي روز پنج شنبه مقابل قطر 
در انتخابي جام جهاني 2018 آماده مي کنند، که تمرين تيم ملي ديروز 
مهمانان ويژه اي داشت. اس��حاق جهانگيري، معاون اول رئيس جمهور 
ديروز به آزادي رفت تا حمايت دولت از تيم ملي فوتبال را در راه صعود به 
جام جهاني به کرش و ملي پوشان اعلام کند. در اين ديدار کرش خطاب 
به جهانگيري گفت: »حضور شما افتخاري به يادماندني براي همه ماست. 
حضور شما را به عنوان يک هديه نگاه نمي کنيم، بلکه اين حضور وظيفه 
ما را سنگين تر مي کند در راهي که پيش رو داريم. در پنج سال گذشته 
از زندگي خودم هميشه سعي کردم در کنار کادر فني و اداري که با آنها 
کار مي کنم، جايگاه پيراهن تيم ملي را هر روز بالاتر ببريم. حضور شما 
به ما کمک خواهد کرد تا مسيرمان را محکم تر از گذشته ادامه بدهيم.« 
سرمربي تيم ملي فوتبال کشورمان همچنين تصريح کرد: »هيچ وقت 
امروز را فراموش نخواهم کرد. به نمايندگي از خانواده بزرگ فوتبال سلام 
ويژه ما را به دکتر حسن روحاني رئيس جمهور و دولت محترم برسانيد و 
از ايشان تشکر کنيد. ما آماده ديدار با قطر هستيم تا در اولين بازي در راه 
جام جهاني قدم برداريم. اين بازي ها مثل فتح قله اورست است. البته فعلًا 
روزهاي آرامي را داريم، اما مطمئناً در مسيرمان طوفان هايي خواهيم 

داشت. با اين وجود آماده عبور از اين طوفان ها هم هستيم.«
معاون اول رئيس جمهور هم در اين ديدار به کرش اطمينان خاطر داد که 
رئيس جمهور و دولت پشتيبان بازيکنان و مربي خوبمان، کرش است: 
»فوتبال بسيار مورد توجه است. آنچه مهم است رئيس جمهور و دولت 
پشتيبان بازيکنان، کادر فني و مربي خوبمان، کرش است. کرش زحمت 
زيادي کشيده و ما قدردان او هس��تيم، اما شما )بازيکنان( نيز زحمات 
زيادي کشيده ايد. قرار گرفتن ش��ما در رتبه نخست آسيا نشان دهنده 
زحمت شماست و بايد از همه شما تش��کر کنيم. انتظار مردم و دولت 
صعود تيم ملي به جام جهاني است. دولت از کادر فني و بازيکنان حمايت 
کرده تا ان شاء الله با صعود تيم ملي به جام جهاني دل ميليون ها ايراني 
شاد شود. جامعه نيازمند نشاط است و مي دانيد که مردم از خوب بازي 

کردن تيم ملي خوشحال مي شوند.«
    ايران بازيکن اجاره اي ندارد

دن گاسپار در آستانه ديدار با تيم ملي قطر از حضور بازيکنان دومليتي در 
ترکيب اين تيم انتقاد کرد. مربي دروازه بان هاي تيم ملي با اشاره به اينکه 
بازيکنان ايراني آمادگي لازم را دارند، اظهار داشت: »اردوي بسياري خوبي 
را برگزار کرديم و بازيکنان از هر حيث به آمادگي رسيده اند و تا قبل از ديدار 
مقابل قطر به آمادگي صددرصد مي رسيم. از طرفي تمام بازيکنان تيم ايران 
با پاسپورت هاي ايراني براي تيم ملي بازي مي کنند. پاسپورتي که سرمربي 
تيم ملي به بازيکنان داده، حضور در ليگ هاي اروپايي است. بازيکنان ايران 
برعکس بازيکنان قطر اجاره اي نيس��تند. از ديگر نکات بارز ايران حضور 
هواداران پرشوري است که تيم ملي خود را تنها نمي گذارند. قطعاً در ديدار 
با قطر ورزشگاه آزادي را با حضور خود ترسناك تر جلوه مي دهند. حضور 
تماشاگران نقش بسزايي در موفقيت ايران دارد و تمام هواداران فوتبال ايران 

در روز پنج شنبه دست به دست هم ورزشگاه را پر مي کنند.«
  ترس از بازيکنان حماسي

اولين حريف ايران در راه رسيدن به جام جهاني روسيه تيم ملي قطر است، تيمي 
که از حضور بازيکنان چندمليتي بهره مي برد. دنيل کارينيو  سرمربي تيم ملي 
قطر اميدوار است در مصاف با تيم کرش دست پر از تهران بروند:»ايران نسبت 
به دوره هاي قبل تغييراتي داشته است. از رويارويي با ايران هراسي نداريم و با 
اعتماد به نفس کامل به مصاف اين تيم خواهيم رفت. تيم ايران در بعضي از 
بخش ها از جمله قدرت بدني نسبت به گذشته قوي تر شده است. همين طور به 
صورت کلي بازيکنان ايراني به صورت حماسي بازي مي کنند که اين هم ضعف 

است و هم قوت. در هر صورت ما به نقاط ضعف و قوت ايران آشنا هستيم.«

در حال�ي دي�روز ش�هرام محم�ودي از 
خداحافظ�ي موقت�ش از تي�م مل�ي واليبال 
خبر داد كه گفته مي ش�ود چند ستاره ديگر 
واليب�ال كش�ورمان مانند محمد موس�وي، 
مهدي مهدوي و عادل غلامي هم قصد دارند 
از تيم مل�ي كناره گيري كنند ت�ا واليبال در 
آستانه يك پوست اندازي بعد از المپيك باشد. 
سه ماه قبل بود که خبر خداحافظي چند ستاره 
اصلي تيم مل��ي واليبال پ��س از المپيک دهان 
به ده��ان مي چرخيد، خس��تگي، مصدوميت و 
فشردگي بازي هاي تيم ملي در چند سال اخير 
باعث شده بود تا چند ستاره واليبال در جمع هاي 
خصوصي شان از تصميم شان براي خداحافظي از 
تيم ملي بگويند و تأکيد کنند که بعد از المپيک 
مي خواهند تصميم ش��ان را عمل��ي کنند. خبر 
کناره گيري چند ملي پوش شاخص واليبال آنقدر 
پرس��روصدا بود که در سطح رس��انه ها پيچيد، 
واليبال آن روزها با لوزانو براي شرکت در انتخابي 
المپيک آماده مي ش��د، مس��ابقاتي که آخرين 

فرصت واليبال براي تحقق رؤياي 54 ساله واليبال 
بود. به همين خاطر هم اوايل ارديبهشت سرمربي 
آرژانتيني به اين ش��نيده ها واکنش نش��ان داد: 
»بازيکناني که در حال  حاضر در تيم  ملي حضور 
دارند با انگيزه خيلي خوب��ي تمرين مي کنند و 
بعد از اين ر قا بت ها نيز همه چيز به خودش��ان و 
تصميمات شخصي بستگي دارد.« لوزانو در پاسخ 
به اين پرسش که آيا صحبت درباره خداحافظي 
بازيکنان باعث بروز مشکلاتي در تيم مي شود، هم 
گفت: »انگيزه بازيکنان من بسيار بالاست، چراکه 
المپيک براي همه يک روياست و هيچ کس به اين 
مس��ائل فکر نمي کند که باعث شود کار را جدي 
نگيرد. اين طبيعي است که بعد از هر دوره چهار 
ساله امکان دارد بازيکني تصميم به خداحافظي 
از تيم  ملي بگيرد.« او همچنين ش��نيده شد به 
بازيکنان تذکرداده که اين صحبت هاي منفي را در 
آستانه مسابقات انتخابي المپيک در ژاپن مطرح 
نکنند و تمام تمرکزخود را روي موفقيت ايران در 

اين رقابت ها بگذارند. 

با اين حال محمد موسوي، ش��هرام محمودي، 
عادل غلامي و مهدي مهدوي ملي پوشاني بودند 
که گفته مي شد که بعد از المپيک، با پيراهن تيم 
ملي خداحافظي خواهند کرد، شنيدن اين نام ها 
که اکثرش��ان جزو س��تون هاي تيم ملي بودند، 
سبب شد تا خيلي ها نگران آينده واليبال شوند. 
موسوي در حالي تصميم به خداحافظي گرفته 
است که 29 س��اله اس��ت، اما او مي گويد که از 
فشردگي بازي هاي تيم ملي خسته شده است: 
»بسيار خسته هس��تم و احتمال دارد اگر براي 
س��ال آينده مرا بخواهند با مسئولان هماهنگ 
کرده و به صورت پاره وق��ت در خدمت تيم ملي 
باش��م يا در مواقعي که واقعاً به حضورم احتياج 
است، مثلًا تورنمنت هاي مهم تر در خدمت باشم. 
به اين ترتيب بازيکنان جوان تر هم مي توانند به 
تيم ملي دعوت ش��وند و کس��ب تجربه کنند.« 
ش��هرام محمودي هم که در 28 سالگي تصميم 
به خداحافظي گرفته اس��ت. البت��ه او به خاطر 
ي��ک مصدوميت قديم��ي و کهنه ک��ه اذيتش 

مي کند، مي خواهد از تيم ملي کنار برود: »نياز به 
استراحت دارم. ان شاءالله شش ماه ابتدايي سال 
آينده را به طور کامل استراحت خواهم کرد و به 
درمان مصدوميت هاي��م مي پردازم. نمي خواهم 
مشکلات و سلامتي ام آنقدر مسئله ساز شود که 
به ناچار تيم  ملي را کنار بگذارم و فکر مي کنم اين 
تصميم به موقع اس��ت. مصدوميت هاي قديمي 
دارم که برايم سخت است در 12 ماه سال درگير 
آنها باش��م. اميدوارم جوان هايي که به تيم ملي 
اضافه مي شوند به خوبي جايم را پر کنند. خدا را 
شکر امير غفور هم در اين پست حضور دارد و از 

اين بابت خيالمان راحت است.«
مهدي مهدوي 32 ساله، از ديگر ستاره هاي معروف 
و با تجربه واليبال ايران هم حرف از خداحافظي زده 
است. وي معتقد است که در تمام تيم هاي ملي پس 
از المپيک، نسل بازيکنان تغيير مي کند: »هميشه 
بعد از المپيک زماني مناس��ب ب��راي جوانگرايي 
تيم هاي ملي است و حس مي کنم پس از المپيک 
زمان مناس��بي براي حضور جوان ها در تيم ملي 
خواهد بود. در چند سالي که در خدمت تيم ملي 
بودم در حد توانم به اين تيم کم��ک کردم و الان 
موقع اضافه شدن جوان هاس��ت.« عادل غلامي، 
س��رعتي زن 30س��اله تيم ملي هم يکي ديگر از 
بازيکناني است که گفته مي ش��ود، مي خواهد از 
بازي هاي ملي کنار ب��رود. او قبل از المپيک گفته 
بود: »تورنمنت در واليبال اينقدر زياد اس��ت که 
فکر نکنم در هيچ رشته ورزشي باشد. من 30 ساله 
هستم و يک سال ديگر شايد نتوانم انرژي کاملم را 
براي واليبال بگذارم. به همين دليل فکرهاي اوليه 
را کرده ام. بعد از المپيک، بايد ببينم که ش��رايط 
بدني ام چطور مي شود، اما احتمال خداحافظي ام 

خيلي زياد است.«
با توجه به خبرهايي که درباره خداحافظي تيم 
ملي واليبال به گوش مي رسد اين سؤال مطرح 
شده که با رفتن ستاره هاي تيم ملي، آيا واليبال 
باز هم مي تواند مانند روزهاي اوجش بدرخشد 
يا واليبال ايران يک دوره افت را س��پري خواهد 
کرد تا دوباره به روند صعودي اين روزها برگردد. 
امير خوش خبر، سرپرس��ت تيم ملي واليبال در 
گفت وگو با »جوان« در اين باره مي گويد: »مسئله 
خداحافظي از تيم ملي مسئله شخصي بازيکنان 
است و آنها ممکن اس��ت به خاطر فشار زيادي 
که در اين سال ها تحمل کرده اند و مصدوميت، 
خستگي يا مس��ائل ديگر، اين تصميم را گرفته  
باشند. معتقدم که واليبال از رفتن اين بازيکنان با 
توجه به تجربه بسيار گرانبهايي که دارند، متضرر 
خواهد ش��د. هرچند واليبال ايران پشتوانه هاي 
خيلي خوبي دارد، اما رس��يدن نفرات جانشين 
به س��طح بازيکناني که مي خواهند خداحافظي 

کنند، زمان خواهد برد.«
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 ضربه اي که کاروان ايران 
از عدم حضور روانشناسان در المپيك خورد 

با وجود زحمت هايي زيادي که مسئولان 
کميته ملي المپيک و وزارت ورزش و جوانان 
و مربيان کشيدند، اما موفقيت کاروان ايران 
در حد انتظ��ار نبود. قس��متي از اين عدم 
موفقيت ها در کاروان قطعاً مربوط به مسائل 
آمادگي ذهني و رواني است. به عنوان نمونه 
تيم تکواندوي مردان که با دو قهرماني جهان 
و يک نايب قهرماني جهان و پ��ر از اميد به 
المپيک اعزام ش��د، خوب ظاهر نشد. اين 
اتفاقات تلخ در حالي رخ داده که پيش از اين پيشنهاداتي به فدراسيون در 
مورد خدمات روانشناسي ارائه شده بود. زمان زيادي نيز داشتند تا بتوانند 
اين موارد را اجرايي کنند، ولي در استفاده از روانشناس کاملاً ابراز بي نيازي 
مي شد. خصوصاً در تکواندو، ذوالقدر که مسئوليت فني فدراسيون را برعهده 
دارد در مصاحبه هاي پيشين خود نسبت به بي نيازي روانشناس تأکيد کرده 
و مدعي بود بچه هاي تيم  ملي قهرمان هستند و خود مي توانيم اين موارد 
را انجام دهيم اما پس از آنکه تکواندوکاران موفق نشدند، در مصاحبه هايي 
در مورد فشار رواني المپيک،  بحث  شد و گفته مي شد بچه ها تسليم فشار 
رواني المپيک شده اند. به ويژه در مورد مهدي خدابخشي و مبارزه او با ميلاد 
بيگي همه خطاها بر گردن رسانه ها نيست که اين مسابقه را بزرگنمايي کرده 
باشند. به نظر مي آيد قسمت بزرگي از آن مربوط به مسئولان فدراسيون و 
گروه فني نسبت به مهدي خدابخشي بوده که دائماً در مورد اين موضوع با 
او سخن مي گفتند و الزام برد را به او گوشزد مي کردند. موضوعي که مهم به 
نظر مي رسد فشارهاي رواني است که در مسابقاتي مثل المپيک وجود دارد. 
اصولاً فشارهاي رواني که در المپيک وجود دارد هيچ شباهتي به مسابقات 
جهاني و آسيايي ماقبل ندارد. متأسفانه زماني که مربيان يا فدراسيون ها 
موفقيت هاي خوبي در عرصه جهاني و آسيايي کسب مي کنند به يکباره 
به اين نتيجه مي رسند که در همه علوم متخصص هستند. در صورتي که 
روانشناسان ورزشي که در اين موضوع تخصص دارند. اين مسائل ذهني، 
رواني و مهارتي است و قابل حل است. عکس العمل هاي مربيان نيز در اين 
مسئله دخيل هستند. مربي چون محمد بنا بعد از چند نتيجه نامطلوب 
نتوانست هيجانات خود را کنترل کند. کنترل هيجان و اضطراب يک مسئله 
خاصي است که بايد برطرف شود. مسائل رواني مختص ورزشکاران نيست. 
مربيان نيز مي توانند از اين کمک ها استفاده کنند. بايد حداقل از تجربه اين 

شکست ها در دوره هاي ديگر استفاده کنيم. 
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فوتسال در صداوسيما جايگاه ندارد
دو روز پيش پخش تلويزيوني تيم  ملي 
فوتسال با ازبکستان در حالي نيمه کاره 
رها شد که گفته مي شود علت آن عدم 
پرداخت پول اسپانس��ر به صداوس��يما 
بوده است. عباس ترابيان، رئيس کميته 
فني و توسعه فوتسال و فوتبال ساحلي 
در اين خصوص گفت: »من هم يکي از تماشاگران اين بازي بودم 
و دوست داشتم که ببينم تيم ملي چگونه در بازي ظاهر مي شود، 
اما به يکباره ديدم در بين دو نيمه مجري صداوسيما با نااميدي و 
يأس اعلام کرد که بازي پخش نخواهد شد. اين مسئله از همان 
رفتارهايي بود که صداوسيما در جهت بي اعتنايي به علايق مردم 
و فوتبال دوستان انجام مي دهد. آنها با زبان بي زباني اعلام کردند 

که علاقه مندان به اين رشته جايگاهي ندارند.«

دنيا حيدري

برانكو 2 ساله تمديد کرده، کجا برود؟ 
س��فر دو روزه برانکو به دوبي باعث قوت 
گرفتن شايعاتي مبني بر رفتن اين مربي 
کروات شد. خيلي ها اين موضوع را مربوط 
به بازگش��ت رضاييان مي دانند، اين در 
حالي است که خمارلو، مدير روابط عمومي 
باشگاه پرسپوليس در اين باره مي گويد: 
»سفر برانکو به دوبي چيز جديدي نيست. اين اولين بار نبود که 
برانکو به دوبي مي رود. او يک کار شخصي در دوبي دارد. قبل از اين 
هم او هفت، هشت مرتبه به دوبي رفته بود ولي چون مي رفت و يک 
روزه بعد برمي گشت، کسي خبردار نمي شد. بهتر است هواداران 
را به اين حواشي نبريم. ضمن اينکه برانکو قرارداد دو ساله اي را با 
پرسپوليس بسته است. اگر مربي فکر رفتن باشد، اولاً قراردادش را 

تمديد نمي کند و ثانياً دو ساله تمديد نمي کند.«

خواستن، توانستن است 
معلوليت، محدوديت نيست. اين مسئله را بارها و بارها معلولان و جانبازان 
ايران به اثبات رسانده اند. گاه در رقابت هاي المپيک و پارالمپيک و گاه در 
ثبت رکوردهايي جالب که همه و همه نشان از توانايي ها و تلاش معلولان 
ايران براي رسيدن به قله هاي موفقيت خبر مي دهد. سعيد ضروري، يکي 
از همين نفرات است که براي اولين بار در ايران موفق به ثبت رکورد پرش از 
هواپيما شد. ضروري يکي از معلولان ايران است که هفته گذشته با کمک 
يک استاد پرش توانست پرش از ارتفاع 13 هزار پايي را تجربه کند و نام خود 
را به عنوان اولين فرد معلول در اين کار به ثبت برساند. اين معلول با کمک 
احمد حسنوند از هواپيماي Y12 و در منطقه زيباکنار اين کار را انجام داد.

خسروحمزه

 روانشناس 

پيروزي آلكمار با گلزني جهانبخش
آلکمار با درخشش عليرضا جهانبخش، ملي پوش ايراني خود دوشنبه شب 
در هفته چهارم اردوويژه هلند با نتيجه 2 بر صفر نايخمن را شکست داد. 
جهانبخش در دومين بازي متوالي برابر تيم سابقش باز هم گلزني کرد و با 
درخشش خود نقش مهمي در پيروزي آلکماري ها و صعود اين تيم به رتبه 

ششم جدول بازي کرد. 
------------------------------------------------------------

کاروان پارالمپيك چهارشنبه راهي برزيل مي شود
کاروان پارالمپيکي ايران که فردا راهي ريودوژانيرو مي ش��ود، صبح امروز 
به زيارت حرم مطهر عبدالعظيم حسني رفت. کاروان پارالمپيکي ايران 
 متشکل از 12 رشته ورزش��ي براي حضور در رقابت هاي پارالمپيک ريو، 
)از17 تا 28 شهريور( فردا شب با پرواز چارتر ساعت 20 عازم برزيل مي شود. 
مراسم بدرقه کاروان ورزشي منا، اما ساعت 16فردا با حضور مسئولان کميته 
ملي المپيک، س��ازمان حج و اوقاف و جمعي ديگر از مسئولان در محل 

فدراسيون جانبازان و معلولان برگزار مي شود. 
------------------------------------------------------------

نپرداختن دستمزد لازلو در نتايج ريو تأثير گذاشت
مهدي هاشمي، رئيس فدراسيون تيراندازي که قبل از اعزام به ريو به شدت 
از مشکلات مالي تيراندازان و نبودن فش��نگ گلايه داشت، معتقد است 
عدم پرداخت دس��تمزد لازلو تأثير منفي در نتايج تيراندازان ايران در ريو 
دوژانيرو گذاشت، اما برخلاف گلايه هاي جام بزرگ در خصوص عدم تعويض 
سلاحش که در حين مسابقات با مشکل مواجه شد، مي گويد که بررسي اوليه 
مشکل سلاح جام بزرگ را تأييد نمي کند. اين در حالي است که او در حين 
صحبت هايش در خصوص اين بانوي تيرانداز مي گويد: »رقابت جام بزرگ در 

شرايط سختي بود حتي مجبور شد اسلحه اش را دستکاري کند.«

شيوا نوروزي

بالا گرفتن دوباره شايعه خداحافظي ستاره هاي واليبال از تيم ملي با پايان المپيك

واليبال پوست مي اندازد

سعيداحمديان
گزارش

مشكل برادران عالميان رواني بود
جميل لطف الله نسبي، س��رمربي تيم ملي تنيس روي ميز گفت: 
»مشکل نوش��اد و نيما عالميان فني نبود، بلکه بحث رواني بود و 
آنها تمرکز خود را از دست دادند و نتوانستند بازي خوبي که در حد 
خودشان است، ارائه کنند. البته ندا شهسواري خوب بازي کرد و در 
رقابت با بازيکني که بس��يار بالاتر از او بود، هرچه در توان داشت را 
اجرا کرد. من قبل از المپيک گفته بودم که اگر دو، سه برد بياوريم به 

اهدافمان رسيده ايم، اما نشد و من از عملکردمان راضي نيستم.«

بنا بر تصميم ش��وراي عالي فني فدراس��يون وزنه برداري، س��جاد 
انوشيرواني، سرمربي تيم ملي تا بازي هاي آسيايي 2018 در سمت 
خود ابقا شد. سيزدهمين جلسه اين شورا با محوريت بررسي عملکرد 
تيم ملي برگزار شد و سجاد انوشيرواني پس از تأييد عملکرد فني وي 
توسط اعضاي شورا تا بازي هاي آسيايي 2018 همچنان سرمربي 

تيم ملي وزنه برداري باقي ماند. همچنين انوشيرواني موظف شد تا 
در فاصله زماني مقرر شده )دو هفته( برنامه عملياتي و آماده سازي 
تيم ملي وزنه برداري بزرگسالان را براي تأييد نهايي تدوين کرده و 
در جلسه بعدي ش��وراي فني آن را ارائه دهد. طبق اعلام اين شورا 

فدراسيون بايد با مشاور بلغاري تيم ملي قطع همکاري کند.

هدفمان قهرماني پارالمپيك است
حسين رجب پور، کاپيتان خوزستاني تيم فوتبال پنج نفره نابينايان 
ايران در پارالمپيک 2016 ريو گفت: »اکنون تنها هدفمان رسيدن به 
فينال و ايستادن بر سکوي قهرماني است، تيم آماده است و مربيان هم 
کارهاي لازم را انجام داده اند، مابقي کار به توانايي بازيکنان و نوع عملکرد 
آنها در زمين برمي گردد. يک هفته بسيار سخت را در ريو پيش رو داريم 
و اميدواريم که با دعاي خير مردم دست پر به ايران برگرديم، به عنوان 

کاپيتان قول مي دهم تمام تلاشمان را انجام دهيم.«

تلاشمان ارتقا رتبه در آسياست
زهر ميرسپاسي، نايب رئيس بانوان فدراسيون واليبال گفت: »از زماني 
که سرمربي جديد به تيم ملي آمده تمام تلاشمان را انجام داده ايم و به 
دنبال ارتقاي رتبه در آسيا هستيم. بايد واقع بين باشيم. اين تيم فقط 
چند ماه است که کار خودش را آغاز کرده است، يک ديدگاه جديد 
را در نظر قرار داده ايم و هدف گذاري ما صعود چند پله در آسياست. 
مي خواهيم از آخرين مقامي که به دست آورده ايم بهتر عمل کنيم،  

تلاش کرده ايم بهتر باشيم و اميدوارم به اهدافمان برسيم.«

 ابقاي انوشيرواني 
در تيم ملي وزنه برداري

جام بزرگ و كردستاني بانوان المپيکي و پارالمپيکي ايران:

حجاب بانوي ايراني ارزنده ترين مدال کشور است
فريدونحسن
ورزشبانوان

پيام تشکر و قدرداني رهبر معظم انقلاب اسلامي از کاروان اعزامي کشور به رقابت هاي المپيک به خصوص 
تقدير ايشان از بانوان محجبه و ورزشکار کشور که با حجاب اسلامي در ميادين بزرگ بين المللي براي 
ايران افتخارآفريني کردند، موجب شده تا بانوان ورزشکار با اعتماد به نفس بيشتر و روحيه بالاتري عزم 

خود را جزم کنند تا بيشتر از گذشته در رقابت هاي بزرگ جهاني و بين المللي با حجاب، 
حضوري پررنگ و افتخارآفرين داشته باشند. بعد از اينکه کيميا عليزاده به عنوان اولين 

بانوي مدال آور ايران در المپيک به دفاع از نوع پوشش بانوان مسلمان در مسابقات 
بين المللي پرداخت دو بانوي ديگر ورزشکار کشورمان نيز با توجه به فرمايشات 

مقام معظم رهبري نوع پوشش خود در رقابت هاي بين المللي را افتخاري براي 
خود عنوان کردند. عشرت کردستاني، بانوي پرچمدار کاروان ايران در 

پارالمپيک 2016 ريو مي گويد: »احس��اس غرور مي کنم که رهبر 
عزيزم از حضور بانوان مسلمان و باحجاب در ميادين ورزشي به عنوان 
يک کار عظيم ياد مي کنند و شنيدن اين کلام رهبر معظم انقلاب 
برايم بسيار ارزشمند بود.« کردس��تاني با اشاره به آخرين وضعيت 
آمادگي خود براي حض��ور در پارالمپيک هم گفت: »براي آمادگي 
از يک سال قبل تمرينات سختي را شروع کردم، مي دانستم که اين 

ميدان ورزشي جايي نيست که با کوتاهي در تمرينات بشود جايگاهي به دست آورد، به همين دليل تمام 
تلاش خود را براي موفقيت در پارالمپيک کرده ام. اميدوارم بتوانم با حجاب کامل شايستگي هاي بانوان 
ايران را باز هم به دنيا نشان دهم.« مه لقا جام بزرگ ملي پوش تيراندازي بانوان را تمام کشورهاي حاضر در 
رقابت هاي تيراندازي المپيک به عنوان بانوي چادري تيراندازي مي شناسند، معروفيت 
جام بزرگ از رقابت هاي المپيک 2012 لندن ش��روع شد جايي که به گفته خودش 
همه او را با چادرش مي شناختند. جام بزرگ که در المپيک 2016 ريو نيز با حجاب 
حضور داشت در خصوص نوع برخورد ورزشکاران ديگر کشورها با بانوان محجبه 
مي گويد: »برخوردها با ما به محيط کشورهاي مختلف بستگي دارد و ما تقريباً 
عادت کرده ايم که انواع برخوردها را ببينيم. در برزيل استفاده ما 
از چادر براي همه جاي تعجب داشت و همه مي گفتند که در 
اين گرماي شديد چرا بايد پوشش ما به اين شکل باشد، اما ما 
بر اين باوريم که حجاب بانوي ايراني ارزنده ترين مدال براي 
خود او و کشور است. بنابراين تفاوتي نمي کند که کجا باشيم و 
با چه کساني رقابت کنيم، ما حجابمان را حفظ و با حجاب براي 

کشورمان افتخار کسب مي کنيم.« 


